
Έ μαθε να μην βάζει χρονικά πλαίσια δι-
ότι όταν το έκανε διαψεύστηκε. Για τον 
υφυπουργό παρά τω Προέδρω, Κωνστα-
ντίνο Πετρίδη, σημαντικό και καίριο εί-
ναι να προχωρήσουν οι θεσμικές αλλα-

γές και να πειστούν κόμματα και Βουλή να τις υπερ-
ψηφίσουν, αλλιώς θα είμαστε ασυνεπείς και θα 
πλήξουμε την αξιοπιστία της Κύπρου. Βλέπει μια 
τάση μέσω κάποιων δηλώσεων απαξίωσης της μόνης 
σοβαρής προσπάθειας για μεταρρύθμιση της Δημό-
σιας Υπηρεσίας που έγινε στα χρονικά της Κυπριακής 
Δημοκρατίας. Έκανε ό,τι μπορούσε, κατέθεσε στη 
Βουλή τις συγκεκριμένες προτάσεις και τώρα, ο κα-
θένας πρέπει να αναλάβει τις ευθύνες του διότι όλοι 
θα λογοδοτήσουν.

- Στην τελική ευθεία τα τρία Υφυπουργεία Ανάπτυ-
ξης, Τουρισμού και Ναυτιλίας; 
- Ναι, έχουν ήδη δοθεί τα προσχέδια στα κόμματα 
και ξεκίνησαν την περασμένη εβδομάδα επαφές 
μαζί τους για να τους επεξηγήσουμε το πλαίσιο 
πολιτικής. Τα νομοσχέδια είναι πολύ καλά μελετη-
μένα, δουλέψαμε με εμπειρογνώμονες, δεν είναι 
απλώς μια πολιτική διακήρυξη και θέλουμε να ανα-
πτύξουμε όλη αυτή τη μεταρρύθμιση στα κόμματα, 
ευελπιστώντας ότι θα τα στηρίξουν.
- Ποιο το χρονικό πλαίσιο; 
- Έμαθα να μην βάζω χρονικά πλαίσια, διότι όταν το 
έκανα διαψεύστηκα. Για μένα το θέμα είναι να προ-
χωρήσουν οι θεσμικές αλλαγές και να πείσουμε τα 
κόμματα και τη Βουλή να τις υπερψηφίσουν. Τον 
περασμένο χρόνο, έγινε ένας μεγάλος κύκλος δια-
βούλευσης με όλους τους οργανωμένους φορείς, 
με το προσωπικό των τμημάτων που ενδεχομένως 
να επηρεάζονται, με τις οργανώσεις των εργοδοτών 
και της οικονομίας. Όλοι σχεδόν συμφωνούν με το 
θεσμικό κενό και με την ανάγκη δημιουργίας αυτών 
των Υφυπουργείων. Ανάλογα και με την έκβαση των 
διαβουλεύσεων με τα κόμματα θα δούμε πότε θα 
το καταθέσουμε στη Βουλή.
- Η επιλογή των τριών συγκεκριμένων Υφυπουρ-
γείων πώς έγινε; 
- Εκεί όπου υπάρχουν θεσμικά κενά που οδηγούν 
σε αδυναμία και ελλείμματα χάραξης πολιτικής, 
είναι κάτι το οποίο επισημαίνουν και πολλοί εμπει-
ρογνώμονες. Θέλω ενδεικτικά να αναφέρω ότι δεν 
μπορεί σε μια χώρα που θέλει να χαρακτηρίζεται 
τουριστική, ο τουρισμός να αποτελεί ένα κομμάτι 
ενός Υπουργείου που ασχολείται και με την ενέρ-
γεια, την επιχειρηματικότητα, το εμπόριο, τη βιομη-
χανία και άλλα πράγματα. Αναμφίβολα δεν θα λάβει 
από την εκτελεστική εξουσία τη σημασία που θα 
έπρεπε, όπως δεν μπορεί το διοικητικό συμβούλιο 
του ΚΟΤ, το οποίο δεν έχει οριζόντιες εξουσίες να 
επιβάλει μεγάλες πολιτικές και στρατηγικές που 
χρειάζονται για την ανάπτυξη του τουριστικού προ-
ϊόντος. Η ύπαρξη διοικητικού συμβουλίου για χάρα-
ξη κύριων πολιτικών του κράτους είναι αναποτελε-
σματική και αποτελεί αναχρονισμό. Το ίδιο ισχύει 
για το Υπουργείο Ανάπτυξης. Σε όλες τις χώρες του 
κόσμου υπάρχει ένα Υπουργείο, Ανάπτυξης, Αντα-
γωνιστικότητας, ή κάτι άλλο που ασχολείται με την 
αγορά, τις στρεβλώσεις, με τις επενδύσεις, τη γρα-
φειοκρατία, την προώθηση των επενδύσεων και που 
βοηθά στα πάντα τους επενδυτές. Αυτό προτείνου-
με. Προτείνουμε δημιουργία Υφυπουργείων σε το-
μείς που υπάρχουν μεγάλες προοπτικές και που 
χρειάζεται ενδυνάμωση η πολιτική εποπτεία και το 
πλαίσιο διακυβέρνησης. 
- Η ναυτιλία είναι ο μεγαλύτερος οικονομικός 
πυλώνας. 
- Υπάρχει το τμήμα εμπορικής ναυτιλίας, το οποίο 
λειτούργησε σε μεγάλο βαθμό ικανοποιητικά και 
έχει συνεισφέρει τα μέγιστα στην Κύπρο. Όμως θα 
ήταν καλύτερα να υπάρχει πολιτικός προϊστάμενος 
που θα ασχολείται αποκλειστικά με τη ναυτιλία. 
Έχουμε έναν από τους μεγαλύτερους στόλους στον 
κόσμο, δικαιούται να έχει ένα Υφυπουργείο, την 
στιγμή μάλιστα που βλέπουμε άλλες γειτονικές χώ-
ρες να κάνουν άλματα στη ναυτιλία.
- Νιώθουμε πίεση από τον ανταγωνισμό; 
- Ζούμε σε μια ανοικτή οικονομία. Πρέπει να διατη-
ρήσουμε και να βελτιώσουμε την ανταγωνιστικότη-

τά μας, να υιοθετήσουμε νέες πρακτικές και να 
προωθήσουμε νέες μεθόδους. Ενδεχομένως να 
μιλούμε για πολλά θέματα που άπτονται παρεμφε-
ρών πολιτικών ναυτιλίας όπως στις προοπτικές που 
διανοίγονται στον ναυτικό τουρισμό, στη διαχείριση 
και συντήρηση γιοτ, για τα οποία χρειάζεται να συ-
γκροτηθεί σύγχρονο και ανταγωνιστικό νομικό πλαί-
σιο. Αυτοί είναι νέοι τομείς και το Υφυπουργείο θα 
μπορέσει να προσφέρει.
- Ποιο θα είναι το οικονομικό κόστος; 
- Σχεδόν όλες οι μεταρρυθμίσεις που έχουμε προ-
τείνει είναι οικονομικά ουδέτερες. Τα Υφυπουρ-
γεία θα είναι μετεξέλιξη υφιστάμενων δομών του 
κράτους, απλώς θα νοικοκυρέψουμε το σύστημα. 
Δεν θα προϋποθέτει προσλήψεις προσωπικού με 

μεγάλο κόστος. 
- Κυβέρνηση μειοψηφίας, αυτό δυσκολεύει το 
έργο σας; 
- Ναι, από τη στιγμή που όλες οι πολιτικές του 
κράτους πρέπει να περνούν από τη Βουλή, αυτή 
είναι μια εγγενής αδυναμία που αντιμετωπίζουμε. 
Θα ήταν πιο εύκολα τα πράγματα αν είχαμε κοι-
νοβουλευτική πλειοψηφία. Για μένα αυτό είναι 
μια από τις αδυναμίες του συντάγματος και του 
πολιτικού συστήματός μας και είναι κάτι που αντι-
μετώπισαν διαχρονικά όλες σχεδόν οι κυβερνή-
σεις. Τα πράγματα γίνονται ακόμη πιο δύσκολα σε 
μιαν εποχή που όλα αλλάζουν και γίνονται προ-
σπάθειες μεταρρυθμίσεων.
- Σήμερα είναι πιο δύσκολα λόγω της πολιτικής 

ΔΗΚΟ; 
- Αναμφίβολα είναι πιο δύσκολα, αλλά δεν θέλω 
να εστιαστώ σε συγκεκριμένα κόμματα. Το ΔΗΚΟ 
συνεργάστηκε στη διεκπεραίωση του προγράμ-
ματος, κάτι που προέβη προς όφελος της χώρας. 
Ελπίζω ότι θα συνεχίσει αυτή την πολιτική και 
τώρα για να αλλάξουμε την Κύπρο. 
- Συναντηθήκατε με την Τρόικα; 
-Όχι, συναντήθηκαν με την ομάδα μου σε τεχνικό 
επίπεδο.
- Ανησυχείτε για κάτι; 
-Ναι, ανησυχώ για την αξιοπιστία της Κύπρου. Ανα-
λάβαμε κάποιες δεσμεύσεις έναντι της ΕΕ, όπως η 
μεταρρύθμιση της Δημόσιας Υπηρεσίας και νόμοι 
για το κρατικό μισθολόγιο που η Ευρωπαϊκή Επιτρο-
πή θεωρεί πάρα πολύ αποτελεσματικούς. Αν δεν 
τους περάσουμε θα είμαστε ασυνεπείς και θα πλή-
ξουμε την αξιοπιστία της Κύπρου. Αυτό θα έχει δυ-
σμενείς επιπτώσεις όσον αφορά στην προσπάθεια 
περαιτέρω αναβάθμισης της οικονομίας μας με το 
να ανεβούμε στην επενδυτική βαθμίδα.
- Αυτά τα πέντε νομοσχέδια βρίσκονται στη Βου-
λή εδώ και ένα χρόνο; 
- Κάπως περισσότερο. Κάποια στιγμή προέκυψε ένα 
μικρό νομικό πρόβλημα με τη Νομική Υπηρεσία το 
οποίο επιλύσαμε σε μέρες. Παρευρέθηκα τη Δευ-
τέρα στη Βουλή στην τελική συνεδρία και τώρα όλοι 

πρέπει να αναλάβουν τις ευθύνες τους.
- Γιατί δεν έχουν ακόμα περάσει, ποιες είναι οι 
ενστάσεις; 
- Εγώ δεν έχω διαγνώσει σοβαρές ενστάσεις ή συ-
γκεκριμένες, πρακτικά εφαρμόσιμες εναλλακτικές 
προτάσεις. Έχω ακούσει ιδέες που είναι πρακτικά 
ανεφάρμοστες. Έχω απαντήσει στα πάντα στη Βου-
λή και δυστυχώς βλέπω μια τάση μέσω κάποιων 
δηλώσεων απαξίωσης της μόνης σοβαρής προσπά-
θειας για μεταρρύθμιση της Δημόσιας Υπηρεσίας 
που έγινε στα χρονικά της Κυπριακής Δημοκρατίας. 
Φτάσαμε όμως στο τέρμα. Εγώ έκανα ό,τι μπορού-
σα, κατέθεσα στη Βουλή τις συγκεκριμένες προτά-
σεις, από εκεί και πέρα η μπάλα είναι εκεί.
- Θεωρείτε ότι παίζονται μικροπολιτικές εις βάρος 
της μεταρρύθμισης;
- Αυτό θα φανεί στην ψήφιση των νομοσχεδίων. 
- Έχετε κάποιες ενδείξεις και λέτε ότι θα πλη-
γεί η αξιοπιστία της Κύπρου; 
- Όχι, αλλά αναλάβαμε κάποιες δεσμεύσεις, όλα 
αυτά τα νομοσχέδια που κατέθεσα πέρασαν από τον 
αυστηρό έλεγχο της Τρόικας και της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής. Ο ίδιος ο Επίτροπος Μοσκοβισί αναφέρ-
θηκε προχθές στην ανάγκη για διεκπεραίωση αυτών 
των μεταρρυθμίσεων. Ο λόγος που δεν τα έθεσαν 
ως προαπαιτούμενο για να πάρουμε τη δόση είναι 
επειδή μας εμπιστεύτηκαν ότι θα ήμασταν συνεπείς. 
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Ώρα ανάληψης ευθυνών για τη μεταρρύθμιση

-Πώς εισπράττετε την κριτική που ασκείται; 
-Ως μέρος της δουλειάς μας, αλλά πολλές φορές είναι 
και μηδενιστική. Δεν μπορώ να πω ότι 
τις περισσότερες φορές είναι εποικο-
δομητική. 
-Ποιο θωρείτε το δικός σας μεγαλύτε-
ρο επίτευγμα; 
-Το ότι ήμουν μέλος αυτής της κυβέρ-
νησης που πιστεύω ότι μας διέσωσε 
από την κατάρρευση. Χαριτολογώντας 
να πω ότι όσον αφορά το προσωπικό μου πορτφόλιο, 
ακόμα δεν έχω κάποιο αποτέλεσμα επειδή δεν είδα τις 
νομοθεσίες μου να ψηφίζονται. Θα κριθώ και θα κάνω 

και την αυτοκριτική μου στο τέλος.
-Η ζωή σας πόσο άλλαξε, παντρευτήκατε, γίνατε πα-

τέρας μια κορούλας... 
-Ο γάμος δεν αλλάζει τη ζωή σου ειδικά 
όταν είσαι με τη γυναίκα σου εδώ και 
αρκετά χρόνια. Η γέννηση ενός παιδιού 
όντως διαφοροποιεί τα πράγματα, αλλά 
ακόμα τρεις βδομάδες έχει, το πώς θα 
φανεί στην πορεία.
-Χρόνος για την οικογένεια υπάρχει; 

-Προσπαθώ να τηρώ ισορροπίες, αλλά η φύση της δου-
λειάς είναι πολύ απαιτητική που σίγουρα τα οικογενεια-
κά πρέπει να προσαρμόζονται ανάλογα. 

«Θα κριθώ και θα κά-
νω και την αυτοκριτι-
κή μου στο τέλος»

Με την Αντιγόνη Σολομωνίδου Δρουσιώτου
antigoni.drousiotou@phileleftheros.com

- Θα δούμε ανασχηματισμό της κυβέρνησης; 
- Κάποιες απαντήσεις έχουν δοθεί από τον ίδιο τον 
Πρόεδρο της Δημοκρατίας. Θεωρώ ότι αυτή η κυ-
βέρνηση αντιμετώπισε πάρα πολλές προκλήσεις, 
πάρα πολλές παράλληλες μεταρρυθμίσεις και έχει 
ένα πολύ καλό αποτέλεσμα. Πέραν τούτου, όλοι 
και εγώ προσωπικά είμαστε στην κρίση του Προέ-
δρου. Δεν ξέρουμε αν και πότε θα αποφασίσει ο 
Πρόεδρος.
- Συνήθως στον τελευταίο χρόνο διακυβέρνη-
σης δεν γίνονται ανασχηματισμοί. 
- Επαναλαμβάνω, δεν μπορώ να ξέρω πώς θα σκε-
φτεί ο Πρόεδρος.
- Πώς ήταν τα τέσσερα χρόνια; 
- Πολύ δύσκολα, αγχωτικά. Ο κόσμος συχνά ξε-
χνά ποιοι ήταν οι κίνδυνοι όταν ανέλαβε αυτή η 
κυβέρνηση, που μετρούσαμε σε μέρες την αντο-
χή των δημοσίων οικονομικών, ή επί καθημερινής 
βάσης την εκροή από τις Τράπεζες και τον ΕΛΑ. 
Υπήρχαν κίνδυνοι ολικής κατάρρευσης της οικο-
νομίας και του κοινωνικού ιστού. Υπήρχαν κίνδυ-
νοι να βγούμε από την Ευρωζώνη, οι οποίοι θα 
μας οδηγούσαν σε ένα τριτοκοσμικό κοινωνικό 
και οικονομικό περιβάλλον. Όχι μόνο αποτρέψα-
με αυτούς τους κινδύνους, αλλά αυτή την στιγμή 
η ανεργία είναι πιο χαμηλή από ό,τι ήταν το 2012. 
Οι ρυθμοί ανάπτυξης της κυπριακής οικονομίας 
είναι πιο ψηλοί από τον μέσο όρο της ΕΕ, περιττό 
να πω ότι το Διεθνές Νομισματικό Ταμείο μιλούσε 
για ανεργία 25% στην Κύπρο. Οι επιδόσεις είναι 
πολύ καλές, αλλά πρέπει να συνεχίσουμε να εί-
μαστε υπεύθυνοι.

- Βλέπετε επιστροφή στις γνώριμες 
καταστροφικές νοοτροπίες; 
- Ναι διαβλέπω αυξανόμενη τά-
ση για επιστροφή σε κακές 
πρακτικές και νοοτροπίες 
του παρελθόντος, οι οποί-
ες μας οδήγησαν στην κρί-
ση. Ευελπιστώ ότι θα πρυ-
τανεύσει η λογική και ο 
ορθολογισμός.
- Βέβαια η νοοτροπία 
δεν αλλάζει με οποιαν-
δήποτε νομοθεσία. 
- Σίγουρα, γι’ αυτό είναι ση-
μαντικό να γίνουν κάποιες 
μεταρρυθμίσεις. Κάποτε πρέπει 
να αλλάξεις το ίδιο το σύστημα για 
να αλλάξει η νοοτροπία. Αν περιμένεις 
από τη νοοτροπία να οδηγήσει στην αλλαγή 
του συστήματος τότε ενδεχομένως να περιμέ-
νεις πολλές δεκαετίες. Θυμάστε όταν θα βάζαμε 
τις ζώνες στα αυτοκίνητα στην Κύπρο που όλοι 
έλεγαν ότι η νοοτροπία μας είναι διαφορετική 
και δεν θα δουλέψει η ζώνη στην Κύπρο. Πέρασε 
η νομοθεσία, εφαρμόστηκε και πλέον βάζεις 
ενστικτωδώς τη ζώνη σου. Δεν μπορεί η νοοτρο-
πία να αποτελεί δικαιολογία για να μην κάνουμε 
πράγματα. Το καθήκον των πολιτικών είναι να 
καθοδηγούν και να αλλάζουν το σύστημα και να 
προσπαθούν να διαμορφώσουν μέσω του συστή-
ματος τη νοοτροπία.
- Το θέμα προαγωγών και προσλήψεων είναι 

η πηγή των περισσότερων δεινών. 
- Ναι, άλλαξέ το για να αλλάξει η 

νοοτροπία και πολιτικών και κά-
ποιων συμπατριωτών μας. Αν 

ακρωτηριάσεις τη δυνατότη-
τα του πολιτικού να κάνει 
ρουσφέτι μέσω αντικειμε-
νικών κριτηρίων και διαδι-
κασιών, τότε θα σταματή-
σουν και κάποιοι να το 
επιζητούν.
- Ναι, αλλά ο πολιτικός 
θέλει να επανεκλεγεί. 

- Ναι, αλλά είναι ο κό-
σμος που τους επανε-

κλέγει. Θα τους επα-
νεκλέξει γιατί κά-
νουν καλό στη χώρα 
ή γιατί εξυπηρετούν 
τους ίδιους προσωπι-

κά; Οι πολιτικοί που 
έχουν ως πρώτο κριτή-

ριο την επανεκλογή τους 
και είναι έτοιμοι να θυσιά-

σουν την ουσία για την επανεκλογή τους, νομίζω 
πλέον δεν θα πηγαίνουν μακριά. 
- Είναι ανθρώπινο να θες να επανεκλεγείς... 
- Ναι, αλλά και ο κόσμος πρέπει να μπορεί να 
κρίνει ποιοι πολιτεύονται για τα πιστεύω τους και 
για το κοινό καλό ή για την ιδιοτελή επανεκλογή 
τους. Ο Πρόεδρος Αναστασιάδης σε μια κρίσιμη 
περίοδο είπε «προτιμώ να είμαι ωφέλιμος παρά 

αρεστός» και δεν λαΐκισε. Ελπίζω να το εκτιμήσει 
αυτό ο κόσμος.
- Θα κάνει και το ίδιο στο Κυπριακό, διότι 
ακούγονται φωνές ότι μπορεί να έχει στο πίσω 
του μυαλού του τις Προεδρικές του ’18; 
- Τον ζω κάθε μέρα και είναι εντελώς άδικες οι 
κατηγορίες αυτές. Ο Πρόεδρος είναι ταγμένος να 
λύσει το Κυπριακό αλλά με έναν τρόπο λειτουργι-
κό και όσο το δυνατόν πιο δίκαιο, και με τρόπο που 
να μπορεί να περάσει από δημοψήφισμα. 
- Τα χρονοδιαγράμματα είτε το θέλουμε είτε 
όχι είναι εκεί λόγω κάποιων συγκυριών, όπως 
η αλλαγή τέλος του χρόνου του Γενικού Γραμ-
ματέα των Ηνωμένων Εθνών αλλά και του 
Προέδρου των ΗΠΑ. 
- Τα χρονοδιαγράμματα πολλές φορές τίθενται 
από την ίδια τη ζωή, δεν είναι θέμα επιβολής και 
δημιουργούν μια κατάσταση πραγμάτων. Εναπό-
κειται σε μας να αντιληφθούμε τις πραγματικό-
τητες και να δράσουμε σε αυτά. Ναι, υπάρχουν 
συγκυρίες που πρέπει να εκμεταλλευτούμε τώ-
ρα, που τίθενται από τη ζωή και όχι από οποιον-
δήποτε Γενικό Γραμματέα, αλλιώς ενδεχομένως 
να είναι πολύ αργά.
- Γιατί φεύγει το momentum; 
-Φυσικά είναι και το momentum, οι συγκυρίες. 
Είναι όμως και αυτό που έλεγε ο Μπους, «the facts 
on the ground» οι καταστάσεις επί εδάφους. Να 
θυμίσουμε ποια ήταν η κατάσταση στη Μόρφου 
πριν 10-20 χρόνια και ποια είναι τώρα;
- Βλέπετε σύντομα λύση; 
- Πιστεύω ότι είναι εφικτή. Υπάρχουν πολλές δυ-

σκολίες αλλά ο τρόπος που πολιτεύεται ο Πρόε-
δρος είναι πολύ σοβαρός. Έχει εστιάσει σε αυτές 
τις δυσκολίες και αν υπάρχει οποιοσδήποτε τρόπος 
να τις υπερβούμε είναι με τον τρόπο που γίνονται 
τώρα οι συνομιλίες. Αλλά δεν μπορώ να προβλέψω 
ποιες θα είναι οι τελικές θέσεις της άλλης πλευράς 
για να μπορώ να σας πω αν βλέπω λύση. 
- Ένα καίριο θέμα είναι το κόστος της λύσης, 
πέρσι είχατε πάει Αμερική για το θέμα αυτό, 
ποια είναι τα δεδομένα μας; 
- Τα οικονομικά θέματα είναι πολυδιάστατα, αφο-
ρούν στην ομαλή λειτουργία της οικονομίας, το 
κόστος, το περιουσιακό, την αναδόμηση. Για πρώ-
τη φορά βλέπουμε οργανισμούς όπως το Διεθνές 
Νομισματικό Ταμείο να έχουν τόσο ενεργό ρόλο. 
Βλέπουμε τεχνικές επιτροπές να δουλεύουν. Γίνε-
ται μια σοβαρή επιστημονική δουλειά ούτως ώστε 
να είμαστε απόλυτα προετοιμασμένοι. 
- Βρήκαμε φόρμουλες για να καλυφθεί το κό-
στος της λύσης; 
- Σίγουρα είναι ένα σημαντικό κομμάτι και πιστεύω 
ότι θα είμαστε έτοιμοι.
- Αν δεν λυθεί το Κυπριακό σάς μένει ένας 
χρόνος, ποιος είναι ο στόχος σας; 
- Η τελευταία χρονιά πρέπει να εστιαστεί όσο το 
δυνατόν στη μεγαλύτερη δυνατή ολοκλήρωση των 
μεταρρυθμίσεων, είτε αυτό αφορά στην Τοπική 
Αυτοδιοίκηση είτε τη Δημόσια Υπηρεσία είτε τα 
Υφυπουργεία είτε την αναπτυξιακή πολιτική είτε 
την Παιδεία. Δόξα σοι ο Θεός έχουμε πάρα πολλή 
δουλειά να κάνουμε και ελπίζω να ολοκληρώσου-
με όσο το δυνατόν περισσότερα. 

Τα χρονοδιαγράμματα πολλές φορές τίθενται από την ίδια τη ζωή

-Γίνεται ένα πάρε δώσε με τα κόμματα; 
-Από την πρώτη στιγμή που ανέλαβα το 
2014, έκανα δυο γύρους επαφών διμερών 
με τα κόμματα, συγκάλεσα διακομματική 
επιτροπή στο Προεδρικό για τη μεταρρύθ-
μιση της Δημόσιας Υπηρεσίας, επανειλημ-
μένα ζήτησα συγκεκριμένες προτάσεις, 
πιστεύω ότι έκανα μια διαβούλευση που 
δεν γίνεται συχνά. Ακολούθησαν πάρα 
πολλές συνεδρίες στη Βουλή που δόθη-
καν ξανά απαντήσεις και εξηγήσεις. Νομί-
ζω ότι ο εποικοδομητικός διάλογος έχει 
εξαντληθεί.
-Μήπως υπάρχουν ιδεολογικές 
διαφορές; 
-Ποια ιδεολογία λέει ότι οι προαγωγές 
πρέπει να γίνονται μόνο με βάση την αρ-
χαιότητα ή μιας αυθαίρετης συνέντευξης; 
Ποια ιδεολογία λέει ότι το κρατικό μισθο-
λόγιο πρέπει να αυξάνεται με ρυθμούς 
που δεν τους αντέχει η οικονομία ή ότι η 
κυβέρνηση θα πρέπει να μπορεί αυθαίρε-
τα να προσλαμβάνει όσους δημόσιους 
υπαλλήλους ενδεχόμενα και για μικροπο-
λιτικούς σκοπούς; Προσωπικά είμαι βαθιά 
ιδεολογικά συνειδητοποιημένος, αλλά τα 
νομοσχέδια δεν έχουν ένα ιδεολογικό 
στίγμα το οποίο να δικαιολογεί την 
οποιανδήποτε ιδεολογική αντίδραση. 
Εκτός αν μιλάμε για την ιδεολογία του συ-
ντηρητισμού που δεν αποδέχεται αλλαγές 
και προασπίζεται το κατεστημένο.
-Μήπως δεν καταφέρατε να πείσετε 
μέσα από τον διάλογο; 
-Ενδεχομένως, και εγώ κρίνομαι.
-Οι συντεχνίες; 
-Οι οργανώσεις των δημοσίων υπαλλήλων 
επέδειξαν μεγάλη ωριμότητα και συνει-
δητοποίησαν ότι κι η δημόσια υπηρεσία 
πρέπει να αλλάξει και να αρθούν κάποιες 
στρεβλώσεις. Ναι, υπήρχαν αντιδράσεις 
στους κύκλους των δημοσίων υπαλλήλων, 
γιατί όταν κάποιος θεωρεί ότι είναι η σει-
ρά του να προαχθεί και του λες ότι η προ-
αγωγή θα γίνει με άλλα πιο αξιοκρατικά 
κριτήρια και θα κάθεσαι σε εξετάσεις, ή 
ότι διευρύνεται ο κύκλος των υποψηφίων 
επειδή ανοίγουμε τα σχέδια υπηρεσίας, 
τότε πολλοί θα αντιδράσουν. Ειδικά όμως 
από την ΠΑΣΥΔΥ επιδείχτηκε μεγάλη σο-
βαρότητα και υπευθυνότητα. Συνειδητο-

ποίησαν ότι δεν θέλαμε να πλήξουμε το 
κύρος των δημοσίων υπαλλήλων, αντίθε-
τα θέλαμε να κάνουμε μια καλύτερη δη-
μόσια υπηρεσία και έτσι η συνεργασία 
μας ήταν θα έλεγα άψογη. 
-Από τη στιγμή που περάσουν οι νομο-
θεσίες θα ξεκινήσουν αμέσως οι 
αλλαγές; 
-Όσον αφορά το κρατικό μισθολόγιο που 
είναι μια φόρμουλα για το πώς θα δίνονται 
αυξήσεις, θα ξεκινήσει αμέσως. Για τα 
άλλα ήδη έχουμε καθυστερήσει, γι’ αυτό 
θέλουμε ένα χρόνο παράταση, δηλαδή να 
αρχίσει το 2018 να εφαρμόζεται στην πλη-
ρότητά του το νέο σύστημα προαγωγών 
και αξιολόγησης. 
-Αν δεν περάσουν τα νομοσχέδια; 
-Απλά δεν θα αλλάξει το σύστημα. Το πο-
λιτικό σύστημα και οι κυβερνήσεις θα 
συνεχίσουν να μπορούν να χρησιμοποι-
ούν τη δημόσια υπηρεσία ως λάφυρο 
εξουσίας.
-Μπορείς να σταματήσεις το ρουσφέτι; 
-Απόλυτα καμία χώρα δεν το κατάφερε. 
Όταν όμως βάζεις σύγχρονες διαδικασίες, 
γραπτές εξετάσεις, ένα σύστημα μοριο-
δότησης με απόλυτα αντικειμενικά κριτή-
ρια, με διαφορετικές βαρύτητες, όταν δεν 
μπορείς να δίνεις αυθαίρετα επιδόματα ή 
αυξήσεις, τότε το περιορίζεις σε ένα τε-
ράστιο βαθμό. Από εκεί και πέρα είναι και 
θέμα κουλτούρας αλλά το ρουσφέτι δεν 
μπορεί να εναποτίθεται στην καλή θέληση 
των πολιτικών.
-Η μηχανογράφηση πού βρίσκεται; 
-Πάει καλά, ήδη αυξήθηκαν πάρα πολύ οι 
υπηρεσίες που παρέχονται ηλεκτρονικά 
στον πολίτη, προχωράμε στο θέμα των 
ηλεκτρονικών υπογραφών κάτι το οποίο 
ήταν κολλημένο για δέκα χρόνια, άρχισε 
να λειτουργεί η Αριάδνη. 
Παράλληλα, άλλα τμήματα του δημοσίου 
όπως είναι το Κτηματολόγιο έχουν εισα-
γάγει σοβαρά ηλεκτρονικά συστήματα τα 
οποία βοηθούν πάρα πολύ το κοινό. Στην 
ηλεκτρονική διακυβέρνηση βάλαμε πι-
στεύω το νερό στο αυλάκι και σίγουρα η 
Κύπρος που θα παραδώσουμε, τουλάχι-
στον στον ηλεκτρονικό τομέα, δεν θα έχει 
καμία σχέση με την Κύπρο την οποία πα-
ραλάβαμε.

Έχει εξαντληθεί ο διάλογος

ΤΟ ΝΕΡΟ ΣΤΟ ΑΥΛΑΚΙ...

- Πού δεν βάλατε το νερό στο αυλάκι; 
- Αν περάσουν τα νομοσχέδια θα μπει το νερό στο αυλάκι και στη Δημόσια Υπηρεσία. Σίγουρα 
η μεταρρύθμιση δεν είναι κάτι που θα τελειώσει στη δική μας διακυβέρνηση, πρέπει να είναι 
μια συνεχής διαδικασία γιατί αν ξαναφήσουμε το σύστημα για άλλα 40-50 χρόνια, πάλι θα 
έχουμε τα σημερινά προβλήματα. Άρα, η μεταρρύθμιση πρέπει να γίνει νοοτροπία και αυτό 
αφορά όλες τις κυβερνήσεις που θα έλθουν. Σε άλλες χώρες υπάρχει Υπουργείο Μεταρρύθμι-
σης. Νομίζω ότι αν καταφέραμε κάτι είναι ότι μπήκε στο υποσυνείδητο του Κύπριου πολίτη η 
έννοια της μεταρρύθμισης και πλέον μιλά γι’ αυτήν και την επιδιώκει.

Μηδενιστική πολλές φορές η κριτική
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